
NÚM.410

NOVEMBRE

2021

0,
50

 €

MONÒVER 
APOSTA PER LES 
COMUNITATS 
ENERGÈTIQUES 
LOCALS

TORNA LA 
CELEBRACIÓ DE 
LA FIRA AMB 
ACTIVITATS 
DIVERSES

COMENÇA LA 
CAMPANYA DE 
LA GRIP AMB LA 
VACUNACIÓ DELS 
MAJORS DE 70 ANYS



2 | El Veïnat NOVEMBRE 2021

ANY 42  ·  NÚM. 410·  5 DE NOVEMBRE 2021
EDITA: AJUNTAMENT DE MONÒVER Regidoria de Mitjans de Comunicació

COORDINACIÓ, REDACCIÓ I MAQUETACIÓ: Èlia Armero · DISSENY: Ernest Sabater · CORRECCIÓ LINGÜÍSTICA: Ma. Carmen Díaz
IMPRIMEIX: Impresos Mondéjar, SL · Vinaters, 1 · Monòver. · Dep.Legal: A-290-1979

CONSULTORI ATÍPIC

Tomateta seca

RESPOSTA:

Difícil ho tens, estimat Daniel. Per a eixes coses que diuen que volen ser 

no cal estudiar res. Només han de fer que ballar ensenyant el melic i fer 

morrets en el mòbil o l’ordinador.  O siga guanyar diners sense fer un brot. 

Però encara pots donar gràcies. Jo tinc dos nebots barons i un vol ser Rafa 

Mora i l’altre Cayetana Àlvarez de Toledo. Què et pareix? No és insuperable?

Senyora Tomateta: 

El meu nom és Daniel i vull comentar-li algunes coses sobre 

els meus fills a vore què en pensa. Quan jo era menut i anava 

a escola recorde que en la classe de quart el mestre ens feia 

a tots la clàssica pregunta: ¿Qué quieres ser de mayor? Quasi 

tots contestaven que futbolista o bomber. Els rarets, com 

déiem nosaltres als que més estudiaven, s’inclinaven per ser 

metges o advocats. I els més rarets encara, o siga els místics, 

que també n’hi havia, contestaven amb veu tremolosa, que pas-

tor o missioner en Àfrica. Per poc temps perquè després van 

llegir no sé on que els posaven en una olla i se’ls menjaven. 

Ara els gustos han canviat molt. Els meus fills a la mateixa 

pregunta segueixen contestant futbolista, però afegeixen 

també que volen ser influencer, youtuber o tiktoker que jo 

la veritat no sé què c****** és això. Vosté que és tan sabuda, 

senyora Seca, podria il·lustrar-me sobre què he de fer amb 

ells?

CONSULTA:

TELÈFONS 
Ajuntament 
96 696 03 11
Arxiu Municipal-Biblioteca
96 696 01 79
Asociación de Amas de Casa
965574249 / 688705006
Asociación contra el Cáncer
96 547 27 22 / 96 547 05 88
Assoc. de Minusvàlids COM TU
96 547 13 58
Associació Nit i Dia
67 869 89 24
Aguas Monóvar 
96 386 06 00
Camp de Futbol
96 696 08 90
Casa Cultura-CEPA Freire
96 547 09 14
Casa Museu Azorín
96 547 07 15
Cementeri
96 696 07 53
Centre Esportiu Monòver
96 547 12 17
Centre Ocupacional El Molinet
96 547 28 17
Correus
96 547 13 91
Climateri
661417811
Junta Festera de Monòver
673307842
Jutjat de Pau
96 547 01 07
Llar del Pensionista
678 685 138 / 687 40 27 18
Mercat Municipal
96 696 08 72
Museu d’Arts i Oficis
96 547 02 70
Notaria
96 547 01 98
Pavelló Municipal
96 696 01 98
Punt Jove
96 547 32 31
Ràdio Monòver
96 547 27 59 / 96 696 08 65
Registre de la Propietat
96 547 02 81
SERVEF 
Ortega y Gasset,22. Elda
96 695 77 00
Casino de Monòver
96 547 00 90
Serveis Socials
96 547 2676
Servei de Taxi
695 662 066
Teatre Principal
96 696 01 79
Telèfon del Consumidor
012

TELÈFONS D'URGÈNCIA
Coordinació d’Emergències
112
Policia Local 
606 34 07 40 / 96 547 10 80
Guàrdia Civil : 96 547 01 03
Creu Roja: 96 522 47 93
Hospital General d’Elda
96 698 90 01
Centre de Salut 
Cites: 96 695 75 50
Urgències: 96 695 75 55
Parc Comarcal Bombers
96 538 50 80
FARMÀCIES DE 
GUÀRDIA. OCTUBRE.
Rosario Badenes  · L. Vidal,12
Dies  1, 5, 9, 13, 19, 21, 25 , 29
Nuria Canales · Luis Martí, 7
Dies 2, 6, 10, 14, 20, 22, 26, 30
Franco Gómez · C. Tortosa, 4
Dies 3,  7, 11, 15, 19, 23, 27, 31
Rafael Peris · Majors, 166
Dies  4, 8, 12, 16, 20, 24, 28
HORARI D'AUTOBUSOS
Monòver - Elda
De dilluns a divendres: 
de 7:30 a 11:30 h. i  
14:30  a 18:30h.
Dissabtes:
De 8:30 a 10:30h i
de 15:30 a 17:30h.
Diumenges: 12:30 i 16:30h.
Monòver - Alacant
Laborals: 
6:30, 9:00h, 15:55 i 18:15
Dissabtes: 
8:55 i 19:00h.
Elda - Monòver
De dilluns a divendres: 
de 7:00 a 11:00h. i 
de 14 a 18h.
Dissabtes:
De 8:00 a 10h i
de15 a 17h.
Diumenges: 12 i 16h.
Alacant - Monòver
Laborals: 
7:50, 12:15, 17:15 i 20:45
Dissabtes: 18:15 i 20:15h.
HORARI CEMENTERI
De dilluns a divendres:
de 9:00 a 18:00h 
ininterrompudament.
Dissabtes, diumenges i 
festius: 
de 9:00 a 14:00h.
HORARI MERCAT 
Dilluns: de 7:00 a 15:00h
Dimarts: tancat.
Dimecres i Dijous: 
de 7:30 a 15:00h
Divendres: 
de 06:00h a 15:00h
Dissabte: de 6:30 a 15:00h

Hui, apareix la presència masculina en 
aquest consultori. 

Daniel li planteja a la Senyora Seca una 
preocupació relacionada amb els seus 
fills. No serà fàcil trobar una solució a 
aquesta situació que mostra el consultor, 
però, de segur, que li agradarà rebre una 
resposta. Això sí, siga quina siga.

Moltes famílies poden vore's represen-
tades en Daniel i els seus fills. Per aquesta 

raó, és una qüestió interessant de tractar 
a aquest espai de consulta. 

L'evolució és positiva i necessària amb 
el pas dels anys i és important adaptar-se 
als nous temps. Però en aquests assump-
tes... què en penseu?

Trobeu molta diferència entre els oficis 
que volíeu ser de menuts i el que volen 
ser ara? La polèmica està servida, vorem 
per on ix aquest assumpte.
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Editorial

Endevina el racó

El pròxim número d'El Veïnat estarà al carrer el 
3 de desembre. Si voleu col·laborar-hi recordeu 
que haureu d'entregar els vostres escrits fins al 
17 de novembre. Per a qualsevol consulta podeu 
telefonar al 96 696 03 11 o contactar amb 
nosaltres en la nostra adreça electrònica veinat@
monovar.es. Gràcies.

Pròxim número

La foto 
de la portada

Novembre ha arribat envoltat de temperatures més baixes, com és normal per a aquesta 
època, núvols i el canvi d'hora que presagia que les nits seran més llargues. Però a Monòver 

Novembre significa moltes més coses: llibres, foc, música i llums. Sens dubte, enguany serà una 
Fira molt especial, ja que l'any passat va ser impossible celebrar-la. Tothom espera amb il·lusió 
anar a firar-se el diumenge a la Fira del Llibre, passar pels cèntrics carrers mirant les paradetes, 
l'Outlet dels comerciants i tastar alguna pasta dolça de Nadal que ja comença a arribar, com el 
tradicional torró.

La tradicional Fira de Santa Caterina és una excusa perfecta, any rere any, per a eixir al carrer. 
Per a gaudir de la cultura, de la literatura, de les xerrades i les exposicions... una variada pro-
gramació cultural anima als veïns i forasters a acudir a Monòver. Enguany, com és habitual, la 
música i el teatre també seran protagonistes durant algunes vesprades del mes, propostes per a 
totes les edats i per a gustos variats, que aniran intensificant-se a mesura que s'apropen les dues 
setmanes de l'acabament de novembre.

A més, la Foguera de Santa Caterina, el 25 de novembre, coincideix cada any amb la celebració 
del Dia Internacional contra la Violència de Gènere, i la lectura del manifest oficial comparteix 
protagonisme amb la Santa i les Corts d'Honor, des de la Plaça de la Sala.

I tot això es vorà reflectit en El Veïnat de novembre, on també destaquen dues notícies relacio-
nades amb dos monovers que han aconseguit importants guardons dins el món de la Literatura. 
Es tracta de Luis Barberá, la novel·la del qual, Omeyas, va aconseguir el 8é Premi Internacional 
de Novel·la Històrica "Alejandro Dumas"; i Marian Díez, guanyadora del XXVI Premi Enric Valor 
de Novel·la en Valencià de la Diputació d'Alacant amb l'obra No t'ho diré mai. Els dos, després 
de grans èxits, presentaran les seues respectives obres a Monòver durant la Fira.

En altre ordre de coses, a aquesta publicació es podrà trobar la visita de Carlos Mazón, Pre-
sident de la Diputació, a la ciutat; l'aposta de Monòver per les energies renovables, però no a 
qualsevol preu, posant un límit d'ocupació del territori agrícola i potenciant les Comunitats 
Energètiques Locals o, els no menys importants convenis anuals signats entre l'Ajuntament i 
les associacions locals i els clubs esportius. 

I, a mesura que avance el mes, començarem a endinsar-nos en les festes nadalenques. Perquè, 
encara que semble córrer massa, en un tres i no res estarem escoltant nadales, menjant dolços 
i escrivint la carta als Reis Mags d'Orient, als quals enguany esperem poder tornar a saludar a 
menys velocitat que el 2021, però amb la mateixa il·lusió de sempre.

En el mes d'octubre no hi ha hagut cap 
encertant de la proposta que us oferíem. 

Sembla que era molt complicat descobrir on es 
va realitzar aquesta fotografia: una imatge d'una 
fàbrica de marbre amb alguns homes i un carro. 
Es tracta de la Fàbrica de Carlos Tortosa, al fons 
es veu la nau dels Mayorazgos. Foto feta des del 
carrer de La Farina, c/ Pare Juan Rico.

Ací hi ha una nova oportunitat per a aconse-
guir el premi. 

Es tracta d'una imatge d'un home acompan-
yant a un xiquet, qui munta en bicicleta per 
un carrer monover. Sabríeu dir-nos on es va fer 
aquesta fotografia? On estaven aquestes dues 
persones muntant en bici? 

Recordeu que heu d'enviar les respostes a 
l'adreça electrònica veinat@monovar.es, o bé 
dirigir-vos al Kursaal Fleta. 

Foto: Arxiu Marcial Poveda.

Al novembre, la Fira i les activitats d'aquesta, 
són les protagonistes indiscutibles. Com ho 
és la Foguera de Santa Caterina, cada 25 de 
novembre. Foto: Paqui Limorti.
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Monòver demana a Mazón "una gran inversió" per a la ciutat
MUNICIPAL

El  passat divendres, 22 
d’octubre, Carlos Mazón, Pre-

sident de la Diputació Provincial 
d’Alacant, va visitar Monòver per 
a dur endavant una visita oficial i 
una reunió de treball amb Alejan-
dro García, Alcalde de Monòver, i 
la resta de membres del Grup de 
Govern.

Aquesta visita es va celebrar 
després que el govern local 
fera una petició formal i tenia 
com a objectiu "tractar la falta 
d’informació que existeix sobre 
el Pla Planifica, ja que suposa una 
inversió aproximada d’1.400.000 
euros per a Monòver amb aporta-
ció tant de la Diputació d’Alacant 
com de l’Ajuntament. Un 
assumpte que, a hores d’ara, es 
troba paralitzat", com anunciava 
la Tinent d’Alcalde, Mª Amparo 
Maestre.

Carlos Mazón va estar 
acompanyat per les Diputades 
Provincials, Mª Carmen Jover i 
Irene Navarro, així com per la Vi-
cepresidenta Segona i Diputada, 
Ana Serna, així com represen-
tants del Partit Popular local i de 
Veïns de Monòver. A l'arribada les 
autoritats van poder parlar amb 

Carlos Mazón i Alejandro García al Saló de Plens de l'Ajuntament de Monòver.

A la reunió es va parlar del Pla Planifica, van sol·licitar noves inversions per a Monòver i, després, van visitar Santa Bàrbara.

els veïns monovers que es van 
veure afectats fa prop de dos anys 
per l’enderroc de les seues cases, 
al carrer Joaquín Turina amb 
Disseminat Safareig, i interessar-
se per la seua actual situació. Cal 
recordar que tant la Diputació 
com l’Ajuntament monover van 
ajudar a aquestes famílies amb 
aportacions econòmiques. 

Una vegada finalitzat aquest 
encontre la comitiva es va tras-
lladar al Saló de Plens, on Mazón 
va signar al Llibre d'Honor de la 
ciutat. A continuació es va dur 
endavant la reunió de treball.
Durant aquesta, García va recla-
mar a la Diputació d'Alacant "una 
gran inversió per a Monòver, 
com mai ha fet, d’aquelles que 
la ciutat no pot assumir a causa 
de la situació econòmica" i li va 
traslladar "la necessitat de trobar 
finançament per a dur endavant 
el nou Mercat Municipal, així 
com una rehabilitació destacada 
a la Casa de Cultura", inversions 
que "superen el milió d’euros". 
Per tant, "únicament una 
administració important, com 
aquesta, pot dur-la endavant", va 
remarcar l'Alcalde monover. I és 

La CHJ neteja el paratge monover Charco Amargo

La Regidoria de Medi Ambient 
va informar fa unes setma-

nes que, després de gestions i 
una constant insistència, la 
Confederació Hidrogràfica del 
Xúquer (CHJ) havia dut a terme 
les tasques de neteja del paratge 
Charco Amargo a la localitat. En 
concret, fa mesos el President de 
la Confederació es va compro-
metre a continuar amb la neteja 
que va començar l’Ajuntament a 
Charco Amargo, mitjançant "la 
retirada de les acumulacions de 
terra que es va traure de la conca, 
per tal que poguera córrer l’aigua, 

així com fer una neteja puntual 
de la vegetació que obstruïa el 
pas de l’aigua", segons explica 
Loren Amat, Regidor de Medi 
Ambient. Aquestes tasques "es 
van repetir  també a la rambla del 
Salitre, a l’eixida del túnel". Així, 
"des del primer moment vam 
explicar a la Confederació que 
buidaríem els líquids embassats 
perquè correguera l’aigua", però 
la resta d’actuacions, "com ara 
traure l’arena i netejar la zona, la 
qual cosa suposava unes despeses 
importants, les havia d’enfrontar 
la CHJ". 

Ara per ara, des de l’Ajuntament 
"gestionem que, tant la Manco-
munitat com l’Entitat Pública de 
Sanejament i Aigües Residuals 
(EPSAR), canvien la ubicació del 
tub o busquen alguna solució, 
perquè on es troba en aquests 
moments, obstaculitza l’eixida 
de líquids. I el que es pretén és 
que l’aigua córrega", com remarca 
Amat. Pel que fa a la vegetació 
que queda a la rambla de Charco 
Amargo, "els tècnics consideren 
que farà de filtre perquè l’aigua 
bruta es depure en la mesura que 
siga possible". 

A més, "proposarem a la 
Mancomunitat posar una xarxa 
perquè els sòlids, com ara tova-
lloletes higièniques que ixen pel 
tub, no arriben a la conca i es ne-
tege de forma habitual". Per tant, 
la tasca de l’Ajuntament "és la de 
negociar totes aquestes propostes 
que hem traslladat tant a la Man-
comunitat com a la Conselleria". 
El problema principal i al que es 
compromet solucionar el Govern 
Local és "dur endavant la separa-
tiva de pluvials del nucli urbà, la 
qual cosa es farà mitjançant una 
subvenció que ja ha arribat”. 

que, "Monòver necessita aquest 
tipus d'ajuda, perquè la situació 
econòmica local impedeix 
fer qualsevol classe d'inversió 
d'aquesta envergadura".

Finalitzada la reunió, es van 
traslladar fins a l’ermita de Santa 
Bàrbara per tal de comprovar 
"l’estat actual de l’edifici, el qual 
necessita una rehabilitació inte-
gral", segons van remarcar tant 
l'arquitecte com l'arqueòloga 

del Bisbat. Les administracions 
presents es van comprometre "a 
posar-se d'acord per tal d'assumir 
aquestes obres en un edifici 
tan emblemàtic, considerat 
Bé d’Interés Cultural (BIC)". A 
més, "sol·licitaran ajuda a la 
Generalitat per tal d'ampliar les 
aportacions econòmiques". Pels 
moments, el més immediat "és  
arreglar l'espadanya i fer sonar, de 
nou, la campaneta de l'Ermita".
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Monòver promou les comunitats energètiques locals
MUNICIPAL

PUNTS DE VENDA D'EL VEÏNAT

Carrer Pablo VI, 10
Tel. 688 793 084

Una transició energètica basada en l'autoconsum col·lectiu amb com a alternativa a les macroplantes fotovoltaiques. 

L’Ajuntament de Monòver 
ha apostat per una transició 

energètica encaminada cap a 
un sistema basat en la produc-
ció amb energies renovables, 
sostenible i respectuosa amb el 
territori. 

D'aquesta manera, s'ha 
posat en marxa una comuni-
tat energètica que comptarà 
amb diverses instal·lacions 
d'autoconsum col·lectiu, les 
quals es desenvoluparan en 
diverses fases. 

En aquest sentit, està previst 
que l’Ajuntament finance 
instal·lacions fotovoltaiques 
ubicades als terrats tant del 
Mercat Municipal i com del 
Col·legi Canyís per tal de 
fomentar la creació d'una 
Comunitat Energètica Local, 
amb la col·laboració de 
l'Institut Valencià de Compe-
titivitat Empresarial (IVACE) 
i l'assessorament de Sapiens 
Energía, una cooperativa 
especialitzada en el disseny, 
construcció i gestió de comuni-
tats  d'energia renovable.

Aquestes comunitats són 
"una nova manera de generar, 
utilitzar i gestionar l'energia 
en l'àmbit local, mitjançant la 
cooperació que contribueix a la 
creació d'un sistema energètic 
que siga descentralitzat, just, 
eficient i col·laboratiu", com re-
marquen des de l'Ajuntament.

A  m é s ,  " o f e r e i x e n 

l'oportunitat d'estalviar en el 
rebut de la llum, utilitzar energia 
verda i de proximitat, formar 
part d'una comunitat amb una 
voluntat compartida i contribuir 
a fer de Monòver un municipi 
sostenible", com remarca Alejan-
dro García, Alcalde de Monòver.

I és que, el Consistori promou 
aquest projecte com a alternativa 
a la proliferació de macroplantes 
fotovoltaiques plantejades a la 
localitat, les quals ocuparien una 
superfície superior a les 1.400 
hectàrees, la qual cosa ha generat 
un gran rebuig entre els habitants 
del municipi.

Aquest model d'autoconsum 
col·lectiu, considerat per la 
normativa europea clau per a 
aconseguir la transició energètica 
real, permet millorar l'eficiència, 
reduir el cost energètic d'edificis i 
equipaments públics i dels usua-

ris privats. Així mateix, també 
ajuda a dinamitzar l'economia 
local i avançar en els objectius de 
descarbonització i de millora del 
benestar i la salut de les persones, 
com expliquen des de Sapiens 
Energía.

La pr imera instal · lac ió 
d'autoconsum col·lectiu d'energia 
solar de la comunitat energètica 
de Monòver compta amb un fi-
nançament de l'IVACE, depenent 
de la Conselleria d'Economia 
Sostenible, i s'ubicarà al terrat del 
CEIP Escriptor Canyís. Aquesta 
comptarà amb 144 plaques fo-
tovoltaiques, amb una potència 
instal·lada de 58,32 kWp. Submi-
nistrarà energia a 43 usuaris, dels 
quals 31 són cases particulars, 7 
són instal·lacions o edificis muni-
cipals i 5 són comerços i pimes.

"La instal·lació comptarà amb 
un sistema innovador de gestió 

energètica que permetrà el canvi 
de coeficients de repartiment a 
cada moment, la qual cosa per-
met un aprofitament més gran de 
l'energia generada", com detalla 
Juan Sacri, president de Sapiens 
Energía. Aquesta primera coberta 
solar de la Comunitat Energètica 
Local (CEL) de Monòver es 
complementarà amb altres en 
els pròxims mesos, per a atendre 
la demanda d'energia renovable 
d'altres usuaris locals.

Per a aquest propòsit s'han pre-
parat diverses activitats, que van 
començar el passat 14 d'octubre 
amb la presentació de la CEL de 
Monòver. Un acte en el qual van 
intervenir: Nicolau Claramunt, 
alcalde d'Albalat dels Sorells, po-
ble pioner d’aquests projectes al 
País Valencià; Alejandro García, 
alcalde de Monòver; Lorenzo 
Amat, regidor d'Urbanisme, Pa-
trimoni i Medi Ambient de 
l'ajuntament de Monòver, i 
Juan Sacri, president de Sapiens 
Energía. A més a més, s'han dut 
a terme alguns tallers, els quals es 
perllongaran fins a finals de no-
vembre. El pròxim serà el "Taller 
Connectem-nos al sol", el dimarts 
9 de novembre  a les 18:30h., a 
l'Auditori de la Casa de Cultura, 
mentre que l'últim serà el "Taller 
de participació ciutadana, Com 
formar part de la Comunitat 
Energètica?", que se celebrarà el 
22 de novembre a les 18:30h., a 
l'Auditori de la Casa de Cultura.

Moment de la presentació de la Comunitat Energètica de Monòver. 
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Monòver planteja "l'equilibri" entre la implantació 
de plantes fotovoltaiques i el territori conreat

Alejandro García, Alcalde de 
Monòver, va estar present fa 

unes setmanes en el Fòrum de la 
Unió Empresarial de la Província 
d'Alacant (UEPAL). Un esdeveni-
ment mitjançant el qual tractar 
assumptes relacionats amb les 
energies renovables i la situació 
actual que travessen diversos 
municipis del Vinalopó.

El Fòrum, anomenat "Plantes 
Fotovoltaiques. Pèrdua de Valor 
del Territori", es va celebrar a  la 
ciutat de Villena.

La taula redona va estar inau-
gurada pel Diputat Provincial 
de Medi Ambient, Miguel Ángel 
Sánchez, i van estar presents en 
l'acte el President d'UEPAL, Juan 
José Sellés, el Director General de 
Transició Ecològica, Pedro Fresco, 
la Directora General de Política 
Territorial, Rosa Pardo, el Regidor 
d'Urbanisme de Villena, Javier 
Martínez, l'Alcalde de Monòver, 

CULTURA

La Biblioteca, Premi 'María Moliner' d'Animació Lectora

El Projecte d'animació lectora 
de la Biblioteca Pública de 

Monòver  "Más razones que 
nunca para la lectura", ha estat 
guardonat amb el Premi "María 
Moliner" en la XXII Convoca-
tòria, de 2021.

Aquest important guardó  
d’Animació Lectora està convocat 
pel Ministeri de Cultura i Esport, 
en col·laboració amb la Federació 
Espanyola de Municipis i Provín-
cies (FEMP). 

2021 ha estat la setzena vegada 
que la Biblioteca monovera 
aconsegueix un premi aportat per 
aquesta campanya nacional. I és 
que, durant 15 anys l'han guar-

donat amb 2.000 euros per a lots 
de llibres, mentre que en la passada 
edició, el 2020, el projecte mono-
ver va rebre una dotació especial, 
ja que per estar entre els 10 primers 

Taula redona al Fòrum UEPAL - Foto: Unió Empresarial de la Província d'Alacant.

L'Alcalde de Monòver va proposar al Fòrum UEPAL la instal·lació de plantes com a màxim en un 2% del total del territori.

ENERGIA

Alejandro García, el President de 
la DO Vinos de Alicante, Antonio 
Miguel Navarro, el President 
d'ASAJA, José Vicente Andreu, 
la Presidenta de la Ruta del Vino 
de Alicante, María Miñano, i 
el professor del Departament 
d'Ecologia de la Universitat 
d'Alacant, César Bordehore. 

Durant la seua intervenció, 
García va exposar l'opinió favo-

rable de Monòver pel que fa a 
la implantació de plantes foto-
voltaiques, "però no de manera 
excessiva". 

Així, l'Alcalde de Monòver va 
plantejar a la resta de participants 
"la necessitat de què Monòver 
tinga capacitat de decidir quines 
plantes són les millors, així com 
de tenir opcions per a poder 
rebutjar-ne algunes altres". 

Per tant, el que es planteja des 
de Monòver "és l'equilibri, el qual 
passaria per no ocupar més d'un 
2% de la totalitat del territori, ja 
que més seria una ocupació exces-
siva", com remarca l'Alcalde. Així, 
"cal posar un límit i dosificar-les a 
distints termes municipals". 

L'objectiu d'aquesta taula 
redona va ser el de "debatre 
sobre la influència dels projectes 
de plaques fotovoltaiques que 
està afectant vinyes d'aquesta 
zona. Els participants van coin-
cidir "en la necessitat d'establir 
mecanismes de control per a 
garantir la creació de noves fonts 
de recursos energètics mitjançant 
l'aprofitament del Sol, però amb 
la protecció de la terra i el paisat-
ge, sobretot, aquell que tinga un 
alt valor agrícola i ecològic".

La proposta de la Generalitat és 
aconseguir la producció en 2030 
de 6000 MW. 

classificats, va aconseguir un pre-
mi de 10.000 euros, els quals es 
van fer servir per a comprar equi-
pament, llibres, mobiliari… i tot 
allò que més falta feia. Segons les 

bases del Premi, quan una Biblio-
teca guanya 10.000 euros no pot 
tornar a ser beneficiària d'aquest 
gran guardó en les convocatòries 
següents durant cinc anys. Així, 
en aquesta ocasió, la Biblioteca de 
Monòver ha obtingut 2.014,69 
euros.

La Campanya "María Moliner" 
promociona les activitats que 
incentiven la lectura en les 
biblioteques espanyoles de muni-
cipis menors de 50.000 habitants. 
Enguany, s'han seleccionat 370 
projectes de tota Espanya, dels 
quals 10 són de la província 
d'Alacant i entre aquests es troba 
el de la Biblioteca de Monòver.
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Hace unas semanas el Alcalde 
de Monóvar, Alejandro 

García, firmó los convenios 
con las diferentes asociaciones 
monoveras que trabajan por el 
bienestar social de la ciudad. 
Estuvo acompañado por el con-
cejal de Bienestar Social, Emilio 
Martínez, y diversos técnicos 
municipales del área, en las ins-
talaciones del Kursaal Fleta. 

En concreto, un total de diez 
asociaciones han firmado conve-
nios en esta anualidad, y llevan 
la rúbrica tanto del Alcalde como 
de los representantes de cada una 
de las asociaciones beneficiarias, 
los cuales tienen un carácter de 
colaboración económica. 

Estos convenios están dotados 
de diferentes cantidades según 
cada asociación, con la intención 
de facilitar que puedan seguir 
desarrollando el trabajo que vie-
nen haciendo hasta ahora. Unos 
convenios "que resultan vitales 

para el funcionamiento de los 
distintos colectivos y, por ello, es 
necesario seguir haciendo estos 
esfuerzos y trabajos en conjunto", 
como destaca García. Así, Cruz 
Roja Monóvar obtiene 25.000 
euros, el convenio con Cáritas 
Interparroquial de Monóvar es 
de 5.500 euros. Por su parte, la 
Asociación Com Tu tiene un con-
venio de 3.000 euros, mientras 
que la Asociación de hombres 
y mujeres de la Tercera Edad de 
Monóvar lo tiene de la misma 
cantidad, es decir, 3.000 euros. 
La Asociación de la Tercera Edad 
del Xinorlet y de las Casas del 
Señor tienen 500 euros de ayuda 
respectivamente, y la de Amas de 
Casa de Monóvar, 300 euros. En 
relación a la Asociación Alicante 
para la lucha contra el Cáncer 
en Monóvar tiene una ayuda de 
1.000 euros, Siete Vidas, 2.000 
euros y la Asociación de Extran-
jeros de Monóvar 1.500 euros.

Librería - Juguetería

Mayor, 176  |  03640 Monóvar
Tel. 96 547 34 61

LIBRERIA                        EDUCATIVA

Poetisa Remedios Picó, 3  |  03640 Monóvar
Tel. 685 675 015

PUNTS DE VENDA D'EL VEÏNAT

ASOCIACIONES

Firma de convenios con 
las asociaciones locales

SEGURETAT

Curset sobre "Detecció de 
drogues en la conducció" per a 
la Policia Local 

Els agents de la Policia Local 
de Monòver es troben duent 

a terme un nou curset. Es tracta 
d’una formació sobre la “Detec-
ció de drogues en la conducció”. 
L’Alcalde de Monòver, Alejandro 
García, i la Regidora de l’àrea, 
Mª Amparo Maestre, van ser els 
encarregats de dur endavant 
l’obertura d’aquestes cinc jor-
nades, les quals són necessàries 
per a poder dur endavant aquest 
tipus de proves als conductors.

Un curset en el qual participa 
“tota la plantilla d’agents muni-
cipals monovers i alguns agents 
de localitats com ara Petrer i 
Crevillent”, com explica Juan 
Manuel Jiménez, cap de la Policia 
Local de Monòver.

Les persones encarregades 
d’impartir aquest curset “són 
expertes en la matèria com és 
José Sánchez, Oficial de la Policia 
Local d’Elx, amb una àmplia 
experiència en Trànsit i Delin-

qüència Viària, Concha Lobregat, 
psicòloga especialitzada en con-
ductes addictives i el Fiscal Cap 
d’Alacant i Oriola, que és Fiscal 
Delegat de Seguretat Viària, José 
Antonio  Artieda”, com remarca 
Jiménez.

Es tracta de la “primera 
vegada que se celebra aquest 
tipus d’activitat a la localitat”, 
la qual cosa és “molt important 
i un pas endavant per tal d’evitar 
possibles situacions relacionades 
amb les drogues a la localitat”, 
tal com apunta Maestre. De fet, 
“des que els agents monovers 
disposen de l’etilòmetre, s’han 
reduït els positius al volant”. Per 
tant, s’espera que aquesta forma-
ció, “tan necessària, repercutisca 
en més seguretat ciutadana”. La 
Regidoria de Policia aposta per 
la formació continuada de la 
plantilla i en breu faran una altra 
sobre actuacions en situacions 
d'emergència vital crítica.

Autoridades y técnicos municipales con los representantes de las asociaciones. Agents de la Policia Local al curset sobre "Detecció de drogues en la conducció".
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FIRA

Variada programació per a la Fira 2021
Torna novembre amb una completa programació cultural per tal de celebrar la tradicional Fira de Santa Caterina.

La Regidoria de Cultura ha pre-
vist, un novembre més, una 

àmplia i variada programació 
cultural al voltant de la celebra-
ció de la Fira de Santa Caterina. 
"No serà com sempre, però molt 
acostada a la que sempre s'ha 
celebrat, la qual cosa ens alegra 
enormement", com explica Júlia 
Tortosa, Regidora de l'àrea. I és 
que, l'any passat no es va poder 
celebrar a causa del coronavirus 
i enguany hi ha una especial 
emotivitat en l'ambient. Els actes 
centrals d'aquesta tradicional fita 
estan previstos per als dos darrers 
caps de setmana de novembre. 
No obstant això, són moltes les 
propostes preparades  durant 
tot el mes. Com és habitual, les 
presentacions de llibres tornen 
a tenir un pes destacat dins 
l'agenda cultural d'aquest mes, 
on també el teatre i la música 
tenen una presència rellevant, 
sense oblidar altres actes lligats 
a aquesta cita com ara la Foguera 
de Santa Caterina. 

PRESENTACIÓ DE LLIBRES
L'Associació d'Estudis Mono-

vers oferirà la presentació de 
dues obres literàries. És el cas de 
"Inmensidades", de Roy el Paso, 
a càrrec d'Aurelio Ballesteros, 
vicepresident de l'AEM. Una 
presentació prevista per al 18 
de novembre a les 20:00 hores 
al Kursaal Fleta. Un dia més 
tard, el 19 de novembre, serà el 
moment de conéixer "Omeyas", 
segona novel·la de Luis Barberá, 
de la mà de Javier Pérez, secretari 
de l'AEM. La presentació es durà 
a terme a l'Auditori Antonio J. 
Ballester de la Casa de Cultura, a 
les 20:00 hores.

"No t'ho diré mai" és l'obra 
guanyadora del XXVI Premi En-
ric Valor de Novel·la en Valencià 
2021, escrita per la monovera 
Marian Díez, que es presentarà 
el 26 de novembre a la localitat. 

Serà a les 20:00h a l'Auditori de 
la Casa de Cultura. "És un motiu 
d'orgull que una monovera 
haja guanyat aquest important 
guardó. Per ser una dona, per es-
criure en valencià, i per ser d'una 
comarca allunyada de València", 
com destaca Tortosa. 

TEATRE I MÚSICA
Altre dels atractius de la Fira 

és l'oferta teatral i musical selec-
cionada per a enguany. Així, el 
dissabte 13 de novembre a les 
20:00h. l'Orquesta de Pulso y 
Púa "Francisco Alvillar" oferirà 
al Teatre Principal un concert, 
amb un variat i nou repertori. 
L'entrada serà lliure. Uns dies més 
tard, el 20 de novembre també a 
les 20:00h muntarà el teló del 
Principal el musical a cappella 
"Sobrepassades", "amb el qual es 
tracta de donar importància a 
les dones en el món de les arts", 
segons remarca. 

Una setmana més tard, el 27 
de novembre, els espectadors 
podran gaudir d'un espectacle 
de circ innovador: "Seu-te!", on 
tota la família es podrà divertir 
en un espectacle que s'espera 

Muixeranga del Dia de Santa Caterina 2018 a la Plaça de la Sala.

Mostres de pedra seca al terme municipal de Monòver.

fer al carrer, aprofitant els dies 
de Fira. Tancarà aquest apartat 
d'espectacles "Toni de l'Hostal", 
qui el mateix 27 de novembre a 
les 21:00h., oferirà un concert a 
la Casa de Cultura.

EXPOSICIONS I XARRADES
Des de finals d'octubre i fins al 

12 de novembre el Kursaal Fleta 
tindrà a la seua Sala Municipal 
d'Exposicions la mostra dels fa-
bulosos éssers presents a les 
rondalles d'Enric Valor. Així ma-
teix, fins al dia 30 de novembre, 
es podrà visitar als carrers propers 
a la Plaça de la Sala, la mostra 
col·lectiva Balconades 2021, que 
enguany versa sobre la Mitologia 
Clàssica. 

Per altra banda, el divendres 19 
de novembre s'inaugurarà una 
exposició del Grup Fotogràfic 
de Monòver al Kursaal Fleta, la 
qual romandrà oberta fins al 3 
de desembre. En relació amb 
la fotografia està prevista una 
conferència titulada "El proyecto 
fotográfico personal", a càrrec 
de Rosa Isabel Vázquez. Serà el 
divendres, 12 de novembre, a 
les 20:00h a la Casa de Cultura. 

En altre ordre de coses, per al  16 
de novembre s'ha previst una 
xarrada oferida per Enrique J. 
Payá anomenada "Violencia de 
género. Atención a las víctimas 
desde el ámbito local", en relació 
amb el Dia Internacional contra 
la Violència de Gènere, que es 
commemora el 25 de novembre. 
A més, aquest mateix dia, a les 
19:00h., es llegirà un Manifest a 
la Plaça de la Sala. 

LA FIRA
A banda de les activitats 

complementàries, a la Fira no 
poden faltar les atraccions al 
camp de Futbol les Moreres. I 
una de les novetats d'enguany 
enfocada també per als més 
menuts, s'inaugurarà el pròxim 
19 de novembre i es tracta de la 
Fira Fantasia Disney, que estarà 
ubicada des de la Plaça de la Sala 
fins a l'Església i es podrà visitar 
fins al 21 de novembre, igual que 
l'Outlet de l'Associació de Co-
merciants. Mentre que el cap de 
setmana següent les paradetes de 
la Fira Artesanal es traslladaran 
al Passeig de les Moreres. Enmig, 
el 25 de novembre, se celebrarà 
a les 20:00h. la Foguera de Santa 
Caterina a la Plaça de la Sala i 
la processó cívica de la Santa. 
Comptarà amb la participació de 
la Junta Festera, la Cort d'Honor  
de les Festes de Setembre 2021, la 
Colla el Xirivell i la Muixeranga 
del Vinalopó. Tant la Foguera 
com la Fira del Llibre són actes 
molt participatius. Així, el 28 de 
novembre, a partir de les 10h. i 
fins a les 14h., la Plaça de la Sala 
acollirà a les diferents associa-
cions i llibreries que participen 
enguany. Els menuts podran 
gaudir dels Nanos i Gegants, amb 
la Colla El Xirivell, i a les 12:00h. 
al Saló de Plens es lliuraran els 
premis del concurs de narrativa 
on els escolars mostren, cada any, 
la seua creativitat sobre La Fira.
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Ja s'han instal·lat aquests senyals a les principals entrades al municipi. 

IGUALTAT

El pròxim 25 de novembre es 
commemora el Dia contra la 

Violència de Gènere, just el dia en 
què se celebra, tradicionalment, 
la Foguera de Santa Caterina a 
Monòver. 

Aquest ha estat el marc triat 
per la Regidoria d'Igualtat per a la 
lectura d'un manifest en relació 
amb aquest dia, el qual es durà a 
terme a les 19:00 hores a la Plaça 
de la Sala.

No obstant això, els dies 16 de 
novembre i 1 de desembre, es du-
ran a terme diverses conferències 
relacionades amb aquest mal que 
pateix la societat espanyola, com 
és la violència de gènere. 

Així, el 16 de novembre el Kur-
saal Fleta acollirà a les 20:00 hores 
la xerrada "Violència de gènere. 
L'atenció a les víctimes des de 
l'àmbit local", a càrrec d'Enrique 
Jorge Payá Sellés. 

Pel que fa a l'1 de desembre, 
està prevista la ponència titulada 
"La violència de gènere en el cine-
ma", un estudi d'Israel Gil Pérez 
que se celebrarà a les 20:00 hores 
a la Casa de Cultura de Monòver.

Per altra banda, Pilar Seller, 
Regidora d'Igualtat, remarca que 
"s'han instal·lat diversos senyals 
a les tres principals entrades a 
Monòver mitjançant els quals 
la ciutat s'acull a la iniciativa del 
Ministeri d'Igualtat de ciutats 
contra les violències masclistes".

Amb aquest fet, "Monòver se 
suma a aquesta campanya per la 
igualtat entre homes i dones, mi-
tjançant la col·locació d'aquests 
peculiars senyals de trànsit", 
remarca Seller. Amb aquests, "es 
pretén conscienciar contra la 
violència de gènere, alhora que 
es fa patent el seu compromís per 
la igualtat i contra les agressions 
sexistes". A més a més, les dones 
són protagonistes en la progra-
mació cultural prevista per al 
mes de novembre amb l'obra de 
teatre "Sobrepassades", on cinc 
trobadores es reuneixen per a 
cantar, xarrar i ensenyar als assis-
tents que les dones també tenen 
veu. Una comèdia en forma de 
musical a cappella que arribarà el 
20 de novembre a les 20:00h al 
Teatre Principal de Monòver.

Monòver, ciutat 
contra les violències 
masclistes 

La Marxa Rosa, la 
festa de la solidaritat

El passat 17 d'octubre es va ce-
lebrar la VI Edició de la Marxa 

Rosa, organitzada per Alicante 
para la lucha contra el Cáncer a 
Monòver, després que l'any passat 
no es poguera dur endavant en 
les mateixes condicions que les 
anteriors edicions a causa de la 
pandèmia de coronavirus.

Enguany, una marea rosa va 
ocupar els carrers monovers, 
acompanyada per la música de 
l'Agrupació Musical L'Artística de 
Monòver, així com la inestimable 
participació dels Nanos i Gegants 
i la Colla El Xirivell. Un autèntic 
dia de festa on la solidaritat es 
va posar de manifest, ja que hi 
va comptar amb una destacada 
participació. De fet, segons ex-
plica la Junta Local de Monòver, 
es van vendre "uns 1.400 dorsals 
i tant els carrers com l'Albereda 
estaven de gom a gom". La Marxa 
Rosa va començar a la Plaça de 
la Sala a les 9:45 hores  des d'on 
"vam quedar per a baixar fins a la 
Plaça de Bous acompanyats per 
la música de l'Artística. Allà, vam 
iniciar l'itinerari habitual", el qual 
va finalitzar al Parc Municipal de 
l'Albereda. Majors i menuts van 
acompanyar als organitzadors en 

"un matí d'alegria i música on 
el rosa va inundar els carrers de 
Monòver", una ciutat que, un any 
més, "ha tornat a mostrar la seua 
solidaritat". Una vegada al parc, 
María José Martínez, presidenta 
de l'Associació a Monòver, va 
llegir el manifest i a continuació, 
la monovera Patricia López ha 
estat l'encarregada de contar en-
guany la seua experiència davant 
aquesta malaltia. A continuació, 
hi va participar la periodista 
d'Asp, Olga Avellán, autora del 
llibre "Mi mamá no tiene pelo", 
un àlbum il·lustrat que va crear 
com a ferrament per a explicar-li 
al seu fill, de tres anys, la malaltia 
que li van diagnosticar fa ara dos 
anys: càncer de mama. Avellán 
va explicar la seua experiència i 
com va decidir crear aquest conte 
infantil, els beneficis del qual 
aniran a la creació d'una beca per 
a la investigació de la detecció 
primerenca de la malaltia.

Després d'aquest emotiu tes-
timoni, Liberto Esteve va recitar 
un poema seu compost per a 
aquest dia. Finalment, l'acte va 
acabar amb el tradicional sorteig 
d'alguns regals i l'actuació del 
grup de ball de Marina Chaumel.

Celebració de la Marxa Rosa 2021 a l'arribada a l'Albereda: Foto: El Jardinet

La pluja va donar una treva a una "multitudinària marea rosa".
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ENTREVISTA

Luis Barberá presenta Omeyas amb un 
clar caràcter solidari cap a altres autors
Luis Barberá és un home cone-

gut a la localitat, no solament 
pel seu vincle amb la cultura o la 
literatura, sinó també per la feina 
que  ha desenvolupat durant 
molts anys relacionada amb la 
banca.

Luis, ara ja jubilat, dedica el 
temps lliure a la família, el seu 
net i la seua passió: la Literatura. 
Des de ben menut li ha agradat 
la Història i llegir i, ja d'adult, ha 
unit a aquestes aficions les Ma-
temàtiques. Així, amb les seues 
inquietuds i la predisposició, ha 
escrit dues exitoses novel·les.: El 
Visigodo i Omeyas, amb la qual ha 
guanyat el 8é Premi Internacional 
de Novel·la Històrica "Alejandro 
Dumas".  

Pregunta: Luis, com estàs 
vivint les presentacions i la pro-
moció de la teua segona novel·la?

Resposta: Estic molt content 
perquè està resultant tot un èxit 
que no esperava en absolut. Les 
crítiques són molt bones. I és 
que Omeyas és una novel·la dife-
rent, amb la qual pots aprendre 
Història mentre la llegeixes. En 
tres mesos ja anem per la segona 
edició. Ja hem fet unes cinc 
presentacions i estan funcionant 
molt bé. Ara en queden altres 
tantes per davant, entre les quals 
es troba Monòver.

P: Com va ser fixar la teua mira-
da en els Omeies?

R: Aquesta civilització va ser 
una de les més importants que va 
habitar la península Ibèrica i no 
es coneix. Van influenciar dues 
vegades en la nostra Història: 
una el 711 quan van ordenar la 
invasió. I altra quan el 750 van 
ser massacrats pels enemics i 
van tornar ací fugint. Van tenir 
descendents fins a l'any 1031. 
Però a la novel·la també es parla 
d'uns altres pobles com ara els 
bizantins, mayus i domanis, o 
un poble desconegut com són els 

personal. Més endavant, gràcies a 
la meua feina vaig conéixer l'Obra 
Social de la CAM i vaig tenir molt 
contacte amb diversos museus, 
com és el cas de la Casa-Museu 
d'Azorín, on vaig aprendre molt 
i vaig conéixer persones i figures 
rellevants de la literatura con-
temporània. Un món molt bonic 
i atractiu per a mi. Jo sempre he 
volgut escriure sobre assumptes 
que no es coneixien i el cuquet 
d'escriure residia dins de mi. 

P: Novembre és un més im-
portant a Monòver pel que fa a 
la Literatura i serà el moment de 
presentar Omeyas a la teua ciutat.

R: Sí. El pròxim 19 de nov-
embre presentaré, de la mà de 
l'Associació d'Estudis Monovers, 
la meua segona novel·la a la Casa 
de Cultura, mentre que el 28 de 
novembre els acompanyaré en la 
seua paradeta de la Fira del Llibre, 
on estaré dedicant llibres. 

Quan vaig guanyar aquest 
important premi amb Omeyas, de 
seguida vaig pensar què podria 
fer pel meu poble, perquè, al cap 
i a la fi, el teu poble t'ha donat 
qui ets i com ets, la seua gent, 
les tradicions... Amb l'expansió 
de la COVID-19 la cultura va 
quedar en un segon pla i jo vull 
promocionar-la i posar-li el focus 
al damunt. 

En aquest sentit, des de l'AEM 
em van proposar que els beneficis 
que obtinga la venda de la meua 
segona novel·la a la Fira i a les lli-
breries de Monòver, s'empren per 
a ajudar a publicar obres d'altres 
escriptors locals que tenen difi-
cultats per a fer-ho. 

Per tant, em sembla una inicia-
tiva meravellosa, perquè d'una 
novel·la es promocionaran altres 
que a hores d'ara es troben dins 
un calaix. Per a mi, és fonamental 
donar-se suport entre companys 
escriptors i així ens podem ajudar 
els uns als altres.

garbantes, els conqueridors del 
desert del Sàhara.

P: Com és el procés d'abans de 
posar-se a escriure una novel·la 
com aquesta?

R: Aquesta no és una novel·la 
de fantasia, sinó d'Història 
coneguda. Per això, cal una 
investigació prèvia important. 
He hagut de llegir sentències 
alcoràniques que empra l'Islam, 
així com llegir l'Alcorà en pro-
funditat i adequar les sentències 
que he anat trobant a la narració, 
tot això complementant-ho amb 
el ritme de la novel·la.

No obstant això, també hi 
ha ficció al llibre intentant 
explicar el que podria haver 
ocorregut, sempre dins el context 
real d'aquella època. Quan escric 
una novel·la tinc molt clar com 
vull que comence i com vull que 
acabe. Aleshores em queda tot el 
cos de l'obra, el qual va canviant 
a mesura que vaig descobrint 
situacions, una sensació preciosa.

A l'acabament de l'obra el lector 
que queda pensant en l'actualitat. 
Perquè, hui dia, encara continua 

vigent, ja que Omeyas explica la 
forma de pensar de l'Islam.

P: En quins projectes et trobes 
ara mateix de cara al futur?

R: Jo soc una persona molt in-
quieta i sempre tinc alguna cosa 
al calaix. És important escriure 
per plaer. Tinc moltes altres idees, 
altres personatges i altres històries 
possibles per a altra novel·la, però 
per a més endavant. Ara estic 
centrat en la promoció d'Omeyas 
i no dispose de molt més temps. 

P: Quina és la gran satisfacció 
d'un escriptor?

R: Que la gent conega la teua 
obra i li agrade. Que li agrade a 
un percentatge elevat dels lectors 
és un gran triomf, perquè no ha 
estat un temps perdut per a ells: 
han aprés alguna cosa d'interés 
d'una història que per a ells era 
desconeguda.

P: Sempre has estat vinculat al 
món de la literatura?

R: Sempre m'ha agradat la His-
tòria i escriure. Des de ben menut 
solia llegir novel·la històrica amb 
batalles, fets històrics... les de Ju-
lio Verne, però escrivia de manera 
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Marian Díez amb el Premi Enric Valor de Novel·la en Valencià a Castalla.

l'Auditori Antonio J. Ballester de 
la Casa de Cultura. 

Aquest ha estat un llibre molt 
esperat pels seus seguidors i per 
gran part de la població, qui ja 
està comprant-lo i llegint-lo i 
amb "molt bones crítiques". 

No t'ho diré mai explica les 
reflexions d'una dona de prop 
de cinquanta anys, la Diana, 

LITERATURA

Marian Díez presenta a Monòver l'obra No t'ho diré 
mai, XXVI Premi Enric Valor de Novel·la en Valencià

EDUCACIÓ

La monovera Marian Díez 
està vivint un moment únic 

i especial a la vida. I és que, des 
que el 23 d'abril es fera públic 
que la seua obra havia aconseguit 
el XXVI Premi Enric Valor de 
Novel·la en Valencià, l'activitat 
s'ha intensificat. Primer, amb 
la preparació de la impressió i 
publicació de la novel·la, No t'ho 
diré mai (Bromera), que ja està a 
les llibreries monoveres, i després, 
preparant les molt diverses pre-
sentacions, entrevistes i actes als 
quals ha d'acudir.

El més especial, sens dubte, 
el celebrat a Castalla, ciutat 
natal d'Enric Valor, el passat 26 
d'octubre, on es va celebrar el 
lliurament del premi literari que 
porta el seu nom i que convoca 
l'àrea de Cultura de la Diputació 
d'Alacant. Un moment "molt 
emotiu" per a Marian Díez, qui 
es va emportar la Deessa Tanit 
a casa. Des d'ara endavant, se li 
presenten uns mesos amb una 
gran ocupació, ja que presentarà 
el seu llibre a nombroses ciutats. 

Els escolars preparen dos Plens per al 3 de desembre

Un any més, coincidint amb la 
celebració del Dia de la Cons-

titució, els alumnes de sisé dels 
centres educatius monovers parti-
ciparan en la convocatòria de Ple 
Escolar que organitza la Regidoria 
d'Educació. Com és costum, els 
preparatius van començar amb 
la reunió amb les tutores dels 
diferents grups que participen  
per a coordinar conjuntament 
conjuntament aquesta tradicio-
nal activitat que tant agrada als 
escolars. Posteriorment, l'Alcalde 
i la Regidora d'Educació es 
desplacen als centres per a man-

 

qui s'enfronta a una vida molt 
diferent de la que havia imaginat 
de menuda. El nom de la prota-
gonista no està triat a l'atzar, com 
res a aquesta història, ja que fa 
referència "al punt de mira on 
sovint se senten les dones, sobre-
tot, quan arriben a una certa edat 
i són la 'diana' de molt diverses 
qüestions", com explica l'autora. 
A la novel·la el lector troba a una 
"dona normal qui, amb l'ajuda de 
l'humor, va fent front a les xicote-
tes catàstrofes que se li posen per 
davant", com remarca. 

Una de les conclusions a què 
arriba aquesta novel·la, segons 
paraules de l'escriptora, és que 
"la felicitat no és un lloc al qual 
s'ha d'arribar, sinó que la tenim a 
l'abast de tots i hem de trobar-la 
en xicotets detalls de la vida i, 
moltes vegades, per les presses, 
ens passen desapercebuts".

Una cosa està clara: amb aquest 
llibre el riure està assegurat i la 
vinculació emotiva amb la pro-
tagonista, també, ja que es tracta 
d'una dona com qualsevol.

La primera va ser el 23 d'octubre 
a la Fira de Castelló i la "gran pre-
sentació oficial serà a València, 
al Teatre Micalet, però encara es 
desconeix la data", com apunta 
Díez. Pels moments, està previst 
acudir a Alzira, Xàbia, el Pinós, 
Petrer, Alcoi, Barcelona, Alacant i 
a Monòver, quan el pròxim 26 de 
novembre presente el seu llibre a 

tenir una xicoteta xerrada amb 
l'alumnat i explicar-los com és  la 
dinàmica de les sessions plenàries 
i la composició del ple municipal. 
Així, s'han establert dues sessions 
que es portaran a terme el pròxim 
3 de desembre. La primera a les 
9.15h. i la segona a les 11:00h. 
Diversos seran els assumptes a 
tractar pels xiquets i xiquetes que 
enguany formaran part de les 
dues corporacions, les quals seran 
triades per a representar als seus 
companys. Abans dels Plens, els 
elegits visitaran el saló de Plens 
on podran fer un assaig.
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PREMIS

Convocat el XII Premi Literari "La Fira" per als escolars

Guanyadors de XI Premi 'La Fira' 2020, un dels pocs actes que es van poder celebrar.

El pròxim 28 de novembre, 
Diumenge de Fira, el Saló de 

Plens tornarà a acollir l'acte de 
lliurament de premis del Concurs 
de Narrativa, organitzat des de les 
Regidories d'Educació i Norma-
lització Lingüística, coincidint 
amb aquesta assenyalada data a 
Monòver.

Així, una vegada més, des 
d'aquestes àrees s'ha convidat als 
escolars monovers que cursen 5é 
i 6é de Primària, així com de tots 
els nivells d'ESO, per tal de parti-
cipar en aquesta convocatòria.

L'objectiu d'aquest XII Premi 
de Narrativa "La Fira" no és altre 
que el de "fomentar la creativitat i 
prestigiar la nostra llengua", com 
remarquen des de les regidories 
organitzadores. Uns guardons 
consolidats a la ciutat, que, any 
rere any, compten amb una des-
tacada participació. 

Les bases informen que  les 
obres hauran d'estar escrites en 
valencià i els textos hauran de na-
rrar fets ambientats o relacionats 
amb Monòver, amb la història de 
la Comunitat Valenciana o amb 
algun personatge rellevant. 

Els treballs, els quals han de 
ser originals i inèdits, hauran 
d'ocupar un full, com a mínim, 
i tres com a màxim, mecanogra-
fiats i sense el nom de l'autor/a 
del treball. Els participants 
podran presentar els seus treballs 
fins al 17 de novembre, els quals 
s'hauran d'entregar amb l'imprés 
de participació que s'ha fet arribar 
als centres educatius i ho envia-
ran a la Regidoria d'Educació.

El jurat està format per 
persones destacades del món 
de la cultura local i el seu vere-
dicte serà inapel·lable. Segons 
remarquen les bases, hi haurà 

un guanyador/a per nivell, que 
s'emportarà un val de 50 euros per 
a utilitzar-lo en material escolar. 
Els premis es lliuraran el pròxim 
28 de novembre a les 12:00 del 
migdia on hauran d'anar els 
guanyadors/es d'aquests guar-
dons literaris juvenils monovers. 
A més, cal destacar que els treballs 

guanyadors es publicaran en un 
quadernet especial que s'editarà 
amb El Veïnat corresponent del 
mes de desembre.

En uns dies es coneixeran 
quins han estat enguany els 
temes que triats preferentment 
pels participants en aquesta nova 
convocatòria.
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La Regidoria d'Educació 
ha organitzat el Taller 

"Autocuidado en grupo. 
Reconectando(nos) las crisis 
como oportunidades”, destinat a 
l'alumnat de 2n de l'ESO de l'IES 
Enric Valor de Monòver. Es tracta 
d'un Taller mitjançant el qual la 
psicòloga monovera Alicia Gran-
ja Giménez, formada en Teràpia 
Gestalt i Teràpia Familiar Sistè-
mica, s'encarrega "de donar uns 
ferraments a l'alumnat d'aquesta 
edat perquè sàpiguen gestionar 
les emocions després dels mesos 
de confinament i pandèmia", 
com explica Pilar Seller, Regidora 
d’Educació.

 I és que, les característiques prò-
pies de l’adolescència i del seu 

moment evolutiu s’han unit a les 
repercussions de la crisi pandèmi-

El Mercat Municipal inaugura 
un "ampli espai" al primer pis

MERCAT

La Regidoria de Mercat de 
l'Ajuntament de Monòver 

ha habilitat un nou espai a les 
instal·lacions del Mercat Muni-
cipal. 

I és que, durant les darreres 
setmanes, s'ha dut a terme "una 
important reforma" per tal 
d'oferir als clients i visitants del 
Mercat, "un espai modern, ampli 
i còmode", com remarquen des 
de la Regidoria.

En concret, es tracta d'una 
gran illeta central que es troba 
ubicada al primer pis de l'edifici.   
L'objectiu principal d'aquest nou 
ambient és "el de crear un espai 
d'encontre on es podrà dur a 
terme activitats diverses, com ara 
culturals o socials, entre altres, i  

així, fer-lo servir de manera con-
tinuada", com explica el Regidor 
de l'Àrea, Emilio Martínez. 

A més a més, sempre que 
aquest espai estiga disponible, el 
Bar del Mercat distribuirà per allà 
taules, proporcionant més ocu-
pació, amb una millor atenció.

Les primeres activitats que 
s'han celebrat a aquesta illeta 
han estat protagonitzades per 
la ràdio municipal, ja que, com 
cal remarcar, cada dilluns, està 
previst que Ràdio Monòver 
s'instal·le en aquest nou espai, 
des del qual es farà una progra-
mació especial en directe, amb 
invitats variats, com ha estat 
fent durant els anys anteriors des 
d'un estand ubicat al carrer.  

EDUCACIÓ

Educació organitza el Taller 
“Autocuidado en grupo” per a 2n 
de l’ESO i els seus pares i mares

ca i estan provocant distorsions 
en l'àmbit familiar i social.

Els objectius d’aquest Taller 
"són generar espais grupals per 
tal de conéixer com la situació 
pandèmica està afectant el 
moment vital dels participants, 
així com promoure la capacitat 
que té el grup per al creixement 
personal o el desenvolupament 
de la intel·ligència emocional: 
autoconsciència, habilitats intra/
interpersonals, autoestima...", 
com assegura. El Taller va co-
mençar el passat 6 d'octubre i 
acabarà el pròxim 16 de desem-
bre. A més, també es duu a terme 
un treball paral·lel amb les mares 
i pares dels grups escolars durant 
un dimecres al mes, per tal de 
crear un espai per a la reflexió on 
compartir dubtes o inquietuds.

EL NOSTRE PARLAR

Institut d'Educació Secundària Enric Valor de Monòver. - Foto: IES Enric Valor.

En el valencià de Monòver  i 
de molts altres llocs (proba-

blement tot el territori valencià) 
diem "roín" en lloc de "roí" o 
"dolent". És curiós, perquè el dic-
cionari normatiu anteposa "roí" 
a "roín" a pesar del seu ús escàs 
i remet a "dolent", que és el que 
s'utilitza en altres parts del domi-
ni lingüístic. Roín és tan correcte 
com "dolent" o com "roí". També 
són correctes les seues formes de-

rivades: roín, roïna, roïns, roïnes. 
Quan posem l'adjectiu "roín" (i 
"roïna", "roïns", "roïnes") davant 
del substantiu, es converteix en 
"mal" (i "mala", "mals", "males"): 
un home roín > un mal home; 
una persona roïna > una mala 
persona.

REGIDORIA DE NORMALITZACIÓ 
LINGÜÍSTICA.

ROÍN
Monòver se suma al Pacte per 
la Salut Mental del Vinalopó 

El passat 21 d'octubre, Ale-
jandro García, Alcalde de 

Monòver, Pilar Seller, Regidora 
de Sanitat, i Emilio Martínez, 
Regidor de Benestar Social, van 
acudir a Petrer per tal de sumar-
se al Pacte per a la Salut Mental 
del Vinalopó, un acte que va 
estar presidit per la Consellera 
de Sanitat, Ana Barceló. Tots 
els consistoris que pertanyen al 
Departament de Salut d'Elda van 

estar presents i van signar aquest 
Pacte, una iniciativa impulsada 
per la Fundació Red Sanamente. 
En aquests últims mesos ha que-
dat de manifest la importància 
de la salut mental i, amb actes 
com aquest, s'aposta per seguir 
donant-li més visibilitat i suport, 
ja que qualsevol persona pot 
patir algun tipus de problema 
relacionat amb la salut mental 
en un moment determinat.
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Torna l'esport als col·legis amb la nova temporada de Jocs Escolars

L'esport torna a les escoles monoveres de la mà del Grup de Recreació 
Esportiva "El Safareig". Una nova temporada 2021-2022 que estarà 

marcada pel seguiment "exhaustiu" dels protocols que marquen des de 
la Conselleria d'Educació pel que fa a l'organització de grups.

Álvaro Ferrándiz, president de "El Safareig", anuncia la intenció 
"d'entrenar cada dia a les escoles monoveres, separant als xiquets i xique-
tes per cursos, ja que cal mantenir les classes bombolla, tal com exigeix 
la Conselleria". Així, l'alumnat, entre 3r i 6é de Primària, "reprendran 
l'activitat esportiva que els darrers anys s'havia perdut a les escoles a 
causa del coronavirus", com explica. 

Des d'ara endavant, "començarem un nou projecte, el primer des 
que jo soc president, i continuarem amb la dinàmica de la tasca que va 
emprendre Roberto durant tants anys". 

ESPORTS

Grups de Jocs Escolars al CEIP Cervantes de Monòver.

Aquesta temporada estarà marcada pel seguiment de les pautes i protocols que marque la Conselleria d'Educació.

Firmats els convenis amb els Clubs Esportius Locals

La pandèmia "ens va trencar els esquemes i, esperem, a poc a 
poc, tornar a la normalitat". De fet, "la nostra intenció és poder re-
prendre les competicions dels distints esports entre els col·legis", 
com remarca Ferrándiz. No obstant això, "els monitors agafen 
aquest nou temps amb molta il·lusió i entusiasme". 

Cal destacar "la predisposició de les escoles en voler participar 
en aquest projecte, així com el suport que hem trobat per part de 
les famílies. Estem molt contents". 

L'alta quantitat d'inscripcions "que hem rebut fins ara vol dir 
que els xiquets i xiquetes tenen ganes de fer esport, que és el més 
important, per això, posarem tot de la nostra part perquè els 
menuts de Monòver tinguen una activitat física plena".

El president de "El Safareig" incideix en què "aquesta és una 
activitat gratuïta que compta amb l'ajuda i col·laboració de 
l'Ajuntament de Monòver" i recorda que "les inscripcions conti-
nuen obertes durant tot l'any. Qualsevol xiquet/a pot apuntar-se 
en qualsevol moment".

Pel que fa a l'adaptació de la nova temporada i la pràctica dels 
diversos esports sense fer competicions, Álvaro Ferrándiz anuncia 
que "abans hi havia tres o quatre mesos de competició i practi-
càvem un esport durant aquells mesos i després canviàvem. 

Enguany, com que no es farà una competició a l'acabament 
de la setmana, hem decidit fer esports rotatius i cada setmana 
practicarem un esport diferent". Una manera de fer d'aquest, "un 
moment divertit, ja que sempre serà diferent i, fins i tot, hem 
inclós una setmana de jocs, com a novetat". 

Aquesta és una nova etapa dels Jocs Escolars de Monòver, amb 
nous protocols, nova manera d'entrenar i nous monitors, "perso-
nes molt implicades i motivades, amb ganes de compartir els seus 
coneixements amb els xiquets i xiquetes per tal d'aconseguir que 
es divertisquen i estiguen contents, perquè si ells estan contents, 
aconseguirem fer uns Jocs Escolars extraordinaris".

Fa uns dies, Alejandro García, 
Alcalde de Monòver, va signar 

els convenis amb els Clubs Espor-
tius monovers per a la present 
anualitat. En concret, un total de 
deu Clubs Esportius van signar 
els seus respectius convenis al 
Saló de Plens de l'Ajuntament 
de Monòver, com són: el Club 
Ciclista de Monòver, el Club de 
Natació, el Grup de Muntanya, 
el Club Triatló Bilaire, el Club de 
Galotxes, el Grup d'Espeleologia, 
així com el Club de Tennis 

Monòver, el Club de Bàsquet 
local o el Club d'Handbol Santa 
Bàrbara i Sac-Jutsu. Ha estat la 
primera vegada que els Clubs de 
Bàsquet i Handbol formen part 
d'aquests convenis. No obstant 
això, cal destacar que altres 
quatre Clubs monovers també 
s'han vist beneficiats d'ajudes 
d'altre tipus, encara que no hagen 
signat un conveni. És el cas del 
Monóvar Atlético, Monóvar Club 
Deportivo, Club de Karate i Clubs 
de Petanca. Aquestes ajudes fan 

referència als esdeveniments 
"que organitzen en conjunt 
l'Ajuntament i els Clubs o bé amb 
la compra de materials per a les 
instal·lacions esportives, els quals 
fan ús els clubs", com informa 
David Amorós, Regidor d'Esports.

La inversió total en aquestes 
dues modalitats d'ajuda als 
Clubs Esportius, mitjançant un 
conveni o una ajuda d'altre tipus, 
ha suposat una quantitat de 
20.400 euros i, "la intenció de la 
Regidoria és seguir treballant en 

aquesta línia". Aquests convenis 
solen utilitzar-se per a sufragar 
les despeses federatives, de mate-
rials o altres serveis que s'hagen 
d'emprar en algun esdeveniment 
que organitze el club. Unes des-
peses que, amb aquests convenis, 
s'alleugeriran. 

A més, després del dur colp que 
han patit els darrers mesos, "era 
necessari pujar les quantitats. Per 
tant, s'ha registrat un increment 
de 500 euros per club en relació 
amb l'últim any", com remarca.
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Per un finançament just

La valenciana continua sent la Comunitat Autònoma pitjor finança-
da. Així ho confirmen els diferents informes d'experts. L'últim 

a fer-ho ha estat el de la Fundació d'Estudis d'Economia Aplicada 
(FEDEA), publicat a l'agost d'aquest mateix any, que ratifica que el 
finançament de la nostra comunitat és un 10% inferior a la mitjana 
del conjunt de comunitats de règim comú, i que el finançament per 
habitant de les tres comunitats millor tractades per l'actual sistema, 
és un 27% superior a la de les tres regions més infrafinançades. De 
corregir-se aquest infrafinançament, derivat d'un sistema que continua 
vigent malgrat estar caducat des de 2014, la Comunitat Valenciana 
rebria uns ingressos addicionals de 1.325 milions d'euros anuals. 

Fins hui, cap dels diferents sistemes de finançament ha tractat amb 
justícia a aquest territori. Aquest mateix any, cada valenciana i valencià 
rebrà 215 euros menys que la mitjana estatal i 703 euros menys que 
l'autonomia millor finançada, la qual cosa equival a un 10% i un 29% 
menys de recursos, respectivament. Aquestes diferències són la causa 
fonamental dels nostres majors dèficits pressupostaris, generats any 
rere any, malgrat gastar menys que la mitjana de les comunitats. 

Reclamem una reforma immediata del sistema de finançament, 
Exigim unes inversions ajustades al nostre pes poblacional. Sol·licitem 
el reconeixement dels dèficits de finançament acumulats directament 
pel mal funcionament dels diferents sistemes de finançament.

Per estos motius convidem a tota la societat valenciana a assistir a les 
manifestacions convocades per la Plataforma Per Un Finançament Just 
per al dia 20 de novembre del 2021, a les 18 hores a Alacant, València i 
Castelló, sota el lema: Un poble unit per un Finançament Just.

Benestar torna a signar el Conveni 
amb la Fundació Juan I. Muñoz Batiste

INFRAESTRUCTURA

El darrer 5 d’octubre la Re-
gidoria de Benestar Social, 

gestionada per Emilio Martínez, 
va signar, per segon any consecu-
tiu, un Conveni de Col.laboració 
amb la Fundació Juan I. Muñoz 
Batiste. Mitjançant aquest con-
veni l’Àrea de Benestar Social 
de  l'Ajuntament va realitzar el 
passat mes de juliol el curs per a 
cuidadors de persones depenents.

Els familiars o persones afins 
que accepten la tasca encomiable 
de cuidar als seus dependents 

també es comprometen a formar-
se per millorar eixa atenció que 
donen. Aquesta formació és un 
compromís que adquireixen els/
les cuidadors/es quan es tramita 
la dependència si se sol·licita com 
a recurs l’Ajuda Econòmica per a 
les cures en l’entorn familiar.

En l'actualitat des d’aquesta 
Àrea es gestionen en el Programa 
de Dependència un total de 664 
expts., molts d’aquests amb 
recurs d’Ajuda Econòmica per a 
cures dins l’entorn familiar.

M&G Ópticos: 96 696 06 21
PVC Marino: 647 57 00 75
24h El Salitre: c/Zurbarán, 5.
Salvador Vidal: 966 96 05 72
Decora Chim: c/Poetessa R.Picó,7
Floristería Cañaeta: 620 32 96 86
Editec: 966 96 03 45
Joyas Luisita: 965 47 04 60
Más que Ropa: 647 84 60 63
Federópticos Gumiel: 965473006
Claus i Broques: 678 436 235
Seguros Belén Soler: 965472708
Mirkozuin: 637 40 49 35
Centro Óptico Soler: 966392374
Confecciones Deltell: 6344 9386
Área Servicios Texas: 965471153
Fontanería Querubín: 607273503
Antonio Estanco: 865 57 59 77
Albert Muebles, Decoración y 
Descanso: 965 47 10 79
Ideas Moda Hogar: 965 47 02 95
Librería Azorín: 965 47 34 61
Juan Silve Sport: 965 47 07 84
Peluquería JO&VI: 965 47 04 15
Detalls i Complements: 618139773
Mar de Nubes: 685 67 50 15
La Corseterie: 964572347
Floristería El Señó: 965 47 28 33
Divinstore: 633 19 88 14
Fils i Vetes: 965 47 15 72
Pepi Polo: 965 47 02 87
Tu y Tu: 966 96 01 11

Associació de Comerciants de Monòver
A totes hores: c/Ricardo Leal, 1
Relojería Sellés: c/ Daniel de Nueda, 5
Mandolina: 965 47 21 93
Torre de Paper: 633 51 95 30
Carnicería Manolo: c/Ramos 
Carratalá, 3
Ponsoda Moda y Zapatos: 
966960240
Gym Corpore: 667 80 7230
Dechics: 966 96 00 54
La Frutería: 966 96 00 37
EMER: 965 47 20 12
Tendetta del Jamón: 966 96 08 86
Carnisseria G. Botella: 965 47 20 06
Raquel Poveda Joyas: 686 31 46 95
Peluquería María José: 637 12 88 14
La Plaza: 600 675 383
Zapatería Machaco: 677138410
Zavari Monóvar: Av. C. Valenciana,5
Clínica Dental Multisystem: 
965472864
App Monóvar: 966 31 25 43
Limorti Peluqueros: 965 47 04 80
Carnicería Hnos Albert: 965 47 81 63
Pixelar-T: 966 09 60 01
Baobabs: 966 96 69 60
La tenda de Gori: 965 47 02 77
Emilio Martínez "Alta Costura": 
Mayor, 133
Frutería Fruiverd: 675 34 84 87
Piruletes "El teu quiosc·: 652 23 00 52
Peluquería Hermi López: 965473297
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Cuando el gobierno de España crea impuestos, los sube o impone 
nuevas tasas, los ciudadanos tenemos que aguantarnos y punto. 

Pensamos que lo hacen porque es para toda España y entre otras cosas, 
porque están muy alejados de la ciudadanía.

Otras en cambio, nos hacen directamente “jugarretas”, prome-
tiéndonos o diciéndonos una serie de cosas y luego haciendo otras 
muy distintas, todas con un mismo resultado, se nos queda la cara de 
tontos/as y pagamos más. 

Una mezcla de esto se produjo en el pleno de octubre, y lo peor de 
todo, con el apoyo de todos los partidos políticos, del gobierno y de la 
oposición. Salvo Veïns, que fue el único partido que votó en contra de 
crear esta nueva tasa.

¿De qué se trata esta nueva tasa?
Hasta ahora, los vecinos/as que llamasen a la Policía por cualquier 

problema luego podían pedir en el Ayuntamiento de forma gratuita 
copia del informe que el agente había realizado con el fin de tener 
copia y poder utilizarlo para defender sus derechos. 

Estos informes por lo general no suelen ser extensos, de 2 o 3 
páginas, por lo que el coste económico no debería de ser muy alto. 
Sin embargo, independientemente de la extensión que tengan, ahora 
cualquier persona tendrá que pagar 21’50 euros. Es decir, que se fija un 
precio fijo, ya tenga una página o cincuenta. 

Cuando supimos de esta nueva medida, a tres días antes del pleno 
que lo aprobaría, propusimos que dado que habían decidido cobrar a 
la gente (cosa que no veíamos bien) que, al menos, el precio fuese en 
consonancia con la extensión. Es decir, que se fijase el precio por folio. 
Así, sería más justo, ya que a mayor extensión y por tanto coste, mayor 
sería el precio. Pero, nos dijeron que no se iba a hacer así y como el 
nuevo tripartito tiene los votos, por desgracia, ellos deciden. 

La oposición, salvo Veïns, apoyó la creación de esta nueva tasa. Lo 
que pasó en el pleno fue surrealista. Al decir Guillermo Rico, nuestro 
portavoz, que Veïns votaría en contra, por parte del gobierno se inten-
tó colar al resto de partidos y a la ciudadanía, que “esto sólo lo van a 
pagar las aseguradoras”. Cosa que no es cierta, ya que la aplicación es 
para toda persona o empresa que lo solicite, ya que no se hace ninguna 
distinción, todos a pagar los 21,50€.

Sin embargo, partidos de la oposición como el Partido Popular y 
Ciudadanos, compraron esta versión, creyéndose simplemente la 
palabra del gobierno, sin pararse a leer lo que estaban aprobando con 
su voto. Pese a ello, el portavoz de Veïns insistió, para que así la oposi-
ción mostrase el rechazo a esta medida. Pero no hubo forma, incluso 
interviniendo el interventor municipal y corroborando las palabras 
de Guillermo Rico, todos los partidos del Ayuntamiento, salvo Veïns, 
votaron a favor de que los vecinos de Monóvar paguen por un servicio 
que hasta ahora era gratuito. 

Como sabéis, Veïns es el único partido local, el único hecho por y 
para Monóvar. Nosotros/as nos preparamos y luchamos todos los asun-
tos que van a pleno, porque sabemos que nuestro voto es importante, 
ayúdanos a tener cada día más fuerza. Únete en www.veins.es

Nueva tasa gracias a PSOE-
Podemos, PP y Ciudadanos

En nuestro programa electoral llevábamos las ideas de volver a abrir 
la estación de ferrocarril de la localidad, que actualmente está 

cada vez en un mayor deterioro, cuándo le darán solución a un servicio 
tan demandado. Recientemente por redes sociales, hemos podido ob-
servar como Compromís difundía un video en el cual se puede ver que 
el mapa ferroviario en nuestra comarca es casi nulo y ahora la pregunta 
es, si llevamos tanto tiempo reclamándolo y viendo como políticos 
pasan por nuestra estación de tren, ¿por qué nadie actúa?, ¿por qué no 
tenemos noticias sobre su reapertura?. Como siempre, dejamos que se 
escape el tren…

En cuanto al tan esperado Centro de Día que la Generalitat dijo 
que iban a gestionar desde la propia institución a la mayor brevedad 
posible, ya se está haciendo eterno para muchos usuarios y familias que 
desde hace dos años se quedaron sin este servicio. Exigimos respuestas 
sobre cuando piensan abrirlo, porque llevamos muchísimo tiempo con 
un edificio público cerrado por ¿falta de interés? Cuando darán una 
fecha final en la que el proyecto se pueda llevar a cabo y dicho centro 
pueda abrir sus puertas y no quede todo en papel mojado.

En cuanto a la ubicación del mercadillo de los lunes en nuestra 
ciudad, desde el Grupo Ciudadanos ya en nuestro programa electoral, 
decíamos que los mercadillos deberían realizarse en zonas donde no 
interrumpan la convivencia normal de los ciudadanos. En nuestra 
propuesta el Campo de Marín era una ubicación perfecta, tanto por 
extensión, como por cercanía a nuestro Mercado de Abastos. Ya se ha 
demostrado que sí, es posible la instalación allí, ahora bien si se plan-
tearan asfaltar el terreno para que así todos los vendedores y vecinos 
del pueblo pudieran hacer uso de estos aparcamientos tan necesarios, 
sería algo bueno para todos los ciudadanos de Monóvar. Es mejor que 
intentar arreglar con grava, las inmensas fosas que aparecen después de 
haber llovido durante días. 

Felicitar de una manera especial a todos los comerciantes de Monó-
var en su día, el 25 de octubre, por su implicación y dedicación a todos 
los vecinos de Monóvar durante esta pandemia y sus efectos, además 
de su gran profesionalidad a la hora de realizar su trabajo para con los 
vecinos. Desde nuestra agrupación nuestra más sincera enhorabuena.

Y por último queremos hablar del Paraje de Charco Amargo, 
“felicitamos” al equipo de gobierno por haber limpiado la zona que 
tantos vecinos llevan demandando durante tantísimo tiempo, pero el 
problema sigue estando ahí, un lavado de cara no es suficiente para que 
todo vuelva a la normalidad. Instamos a que se pongan de acuerdo de 
una vez con la Mancomunidad para que las aguas fecales no acaben 
siempre acumulándose allí, sino que deberían ser tratadas como debe-
rían en la Depuradora de Elda. 

Por favor sean resolutivos y den respuestas a la mayor brevedad 
posible.

Propuestas sin cumplir quedan en 
el aire
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Energías renovables a la 1, a las 
2 y a las...

Rere la pandèmia, un futur 
esperançador

No llegan las renovables a Monóvar. 

El 4 de agosto de 2020 se aprobó por unanimidad en el Pleno de Mo-
nóvar la propuesta que presentamos desde el Partido Popular, en la cual 
se buscaba fomentar y bonificar el autoconsumo en energía renovable 
de manera individual. Catorce meses después seguimos esperando que 
el Gobierno Municipal decida concretar las bonificaciones  que se van 
a realizar para toda la ciudadanía que quiera acogerse a esta nueva 
oportunidad de auto suministro responsable y ecológico. 

La verdad es que nos cansa como personas que vivimos en Monóvar,  
la pasividad y dejadez que demuestran PSOE y Unidas Podemos/Com-
promís, es desesperante, ejemplo de esto es el ingreso que el Gobierno 
incluyó en el Presupuesto Anual Municipal, 600.000€ (es decir una 
parte del millón de euros previsto por el ingreso en este año de una 
de las plantas fotovoltaicas que se iba a instalar en el municipio). Este 
proyecto no se ha llevado a cabo a día de hoy y como bien llevamos 
meses denunciando todavía no sabemos de dónde lo van a sacar, eso 
sí, lo que sí reconocemos es que su forma de gobernar nos recuerda al 
famoso cuento de la lechera, que venden la leche antes de tenerla. 

Todavía no sabemos de qué forma repercutirá en el municipio, si 
finalmente ese ingreso no se produce. Y eso que lo hemos preguntado 
en reiteradas ocasiones. Pero lo que sí que sabemos es que cada vez 
que se quedan sin argumentos, sacan el tema de la deuda, esperemos 
no la engrosen con esos 600.000€ que a día de hoy aún no están en 
las arcas municipales. Además no están fomentando nuevos proyectos 
que ya están en sus mesas, déjense de “dar palos de ciego” y pongan en 
marcha lo que tienen que poner. 

Monóvar necesita que empiecen a gobernar de una manera respon-
sable y se olviden  de improvisar, dejar de lado y hacer oídos sordos, 
lo que los adultos decimos “apechugar” con lo que yo he provocado, 
que como cargos que representan a un municipio la responsabilidad 
de lo que pasa, es suya, que solo los inmaduros y los incompetentes 
dejan pasar el tiempo para ver si el problema desaparece, pero de lo 
que no son conscientes es que el tiempo se les acaba y que no van a 
seguir viviendo de la sopa boba, que Monóvar necesita que se acabe 
lo que se empiece, que se apueste por ser la ciudad que antaño fue y 
que se deje la improvisación para los monologuistas que para eso son 
profesionales de ello. 

Després d'any i mig de patiments, de què la pitjor pandèmia des de 
fa cent anys haja assolat el món sencer, que més de 87.000 perso-

nes hagen mort a Espanya, i 28 veïns i veïnes de la nostra ciutat hagen 
perdut la vida, el 9 d’octubre es van alçar quasi totes les restriccions 
que encara teníem a la Comunitat Valenciana. L’alt ritme de vacuna-
ció que hem tingut a Espanya, un dels països amb més percentatge 
d'immunizats del planeta, ha permés que estiguem ja molt prop de 
l’ansiada normalitat.

Gràcies a tots aquells que a Monòver ho han fet possible, encapça-
lats per sanitaris, membres de Protecció Civil, Creu Roja, Policia i tots 
aquells que han tirat una mà quan ha fet falta.

Tenim una nova esperança davant de nosaltres, que esperem no 
se'ns entorne enrere. Les últimes dades sembla que van en la bona 
direcció i, a pesar que hàgem de conviure en el futur amb el virus, ja 
no condicionarà segurament la nostra vida com fins ara.

L’economia va recuperant-se i també en la nostra ciutat ho està 
fent,  però encara podem ajudar a totes aquelles xicotetes empreses i 
comerços que tan malament ho han passat en els últims díhuit mesos.

Més de 400.000 euros s’han repartit entre els sol·licitants de distintes 
convocatòries de subvencions en l'últim any, amb fons tant de la Ge-
neralitat, com de la Diputació i l’Ajuntament de Monòver. Hem sigut 
una de les ciutats que més ràpidament hem posat en marxa les bases 
de les diferents convocatòries i més prompte hem ingressat els diners 
als beneficiaris.

En els últims dies s’ha implementat una darrera sèrie d’ajudes que 
sumen al voltant de 100.000 euros, que al moment de tancar aquesta 
edició d'El Veïnat encara no havia finalitzat el termini de presentació 
de sol·licituds. Esperem també poder donar tots eixos diners i d’aquesta 
forma superar el mig milió d’euros de subvencions a la xicoteta empre-
sa i el comerç local que els haurà vingut molt bé.

Hem donat una empenta també als locals de restauració deixant-los 
ampliar les terrasses per a poder complir amb les restriccions sense 
perdre les taules que tenien inicialment i al mateix temps els hem exo-
nerat de pagar la taxa de taules i cadires des de l’inici de la pandèmia, 
el 15 de març de l’any passat fins al 31 de desembre d’enguany.

També per animar a la creació de noves empreses, comerços i esta-
bliments hostalers hem suspés durant tot el 2021 la taxa per traure la 
llicència d’activitat. Tot això ha contribuït a fer que la recuperació de 
l’economia monovera haja sigut més ràpida, malgrat que encara queda 
camí per fer. Però el futur és esperançador i des de l’Ajuntament farem 
tot el possible per tirar del carro. 

Prompte ve la Fira que fa dos anys que no gaudim i podrem de nou 
eixir al carrer per a entretenir-nos en les paradetes, atraccions i tota 
la resta, tan habituals en aquestes dates. Des del Partit Socialista vos 
desitgem que l’esperada entrada en la nova normalitat siga apresurada 
i esperançadora. 
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Con nuevas ilusiones

Una asociación como la 
nuestra, irremediablemente 

se convierte en una gran familia 
y como tal, sin apenas darnos 
cuenta, nos comportamos. 
Una familia en la que, como en 
cualquier otra, se comparten las 
alegrías y las tristezas.

Los últimos 20 meses han 
sido muy duros y difíciles, y en 
los que parecía que los días no 
pasaban. Unos meses, en los que 
hemos sentido y sufrido con 
nuestros asociados muchos pro-
blemas de salud y, lo que es peor, 
algunas pérdidas que nos han 
afectado como si de miembros de 
nuestra familia real se tratara. No 
importaba que la causa fuera el 
COVID o cualquier otra: no po-
díamos acompañar en su dolor a 
esas personas que siempre hemos 
sentido cercanas y que tantas 
veces nos han acompañado en 
nuestros encuentros, cursillos, 
fiestas o viajes. 

Afortunadamente, parece que 
esto está mejorando mucho 
(no nos confiemos, por favor) y 
con mucha alegría, una ilusión 
enorme y las baterías bien 
cargadas, las integrantes de esta 
junta directiva estamos retoman-
do nuestra habitual actividad. Ya 
abrimos nuestra sede cada tarde 
de lunes y estamos recibiendo 
cada día a más amigos que vie-
nen a interesarse por nuestros 
nuevos proyectos. 

En marzo de 2020 nos vimos 
obligados a dar marcha atrás y a 
cancelar una excursión a Xàtiva 
que ya teníamos totalmente 
organizada. Pero todo llega y 

Nova col·lecta de sang a 
Monòver per al  23 de novembre

SANITAT

El Centre de Transfusió de 
la Comunitat Valenciana 

d'Alacant informa que el pròxim 
23 de novembre es durà a terme 
a Monòver una nova col·lecta de 
donació de sang.

Des de fa uns mesos es torna 
a celebrar al Centre de Salut 
Dr. Antonio Rico Jara, a l'àrea 
maternal, ubicada a la primera 
planta de l'edifici, i comptarà 
amb la col·laboració de la Re-
gidoria de Sanitat i Creu Roja 
Monòver.  Així, els interessats po-
dran acudir-hi des de les 16:30h 
fins a les 20.30h. 

Cal destacar que els requisits 
mínims per a ser donant són 
tenir entre 18 i 65 anys, pesar 
més de 50 quilos i no anar en 
dejú. De fet, es recomana beure 
més líquids de l'habitual durant 
les hores prèvies. 

Amb una donació, es pot arri-
bar a salvar fins a tres vides i es 
poden fer tres donacions a l'any.

Des del Centre de Transfusió 
de la Comunitat Valenciana 
d'Alacant destaquen la solidaritat 
dels monovers col·lecta rere 
col·lecta i remarquen la necessitat 
que hi ha de reserves de sang.

CARTA

quisimos que ese viaje fuera el 
primero en realizarse en cuanto 
nos fuera posible. Nos pusimos 
en marcha, lo organizamos y en 
cuestión de horas se agotaron las 
plazas. Por fin salió hacia Xàtiva 
un autocar de Amas de Casa 
Monóvar, lleno de hombres y 
mujeres muy contentos y dis-
puestos a pasar un día estupendo, 
como así fue. Visitamos una ciu-
dad preciosa, su impresionante 
castillo y su casco histórico, uno 
de los más importantes de la Co-
munidad Valenciana. Resultó un 
reencuentro divertido, ilustrativo 
y, sobre todo, emocionante.

Y tenemos nuevos planes a 
corto plazo. Primero, estamos 
organizando una exposición de 
trabajos bordados a punto de cruz 
que celebraremos en nuestra sede, 
unas jornadas de puertas abiertas, 
durante el fin de semana de la Fira 
de Santa Caterina, y que tendrá 
un carácter benéfico. Animamos 
a todos los aficionados a esta 
actividad para que colaboren con 
nosotras aportando sus labores.

Y para finalizar este año de 
luces y sombras, hemos pensado 
que mejor terminarlo con luces. 
Las navideñas de Madrid. De 
nuevo, después de este triste 
paréntesis, disfrutaremos del 
ambiente prenavideño, de sus 
espectáculos, museos, gastro-
nomía... Un fin de semana en el 
que, tomando las precauciones 
pertinentes, estamos seguras de 
que será fantástico.

Un saludo y un abrazo,
Victoria, Deltell, Maru Pérez, 

Amparo Boyer y Fina Sabater. 

Campaña de vacunación 
contra la Gripe en Monóvar
El pasado 25 de octubre 

comenzó la Campaña de va-
cunación contra la Gripe 2021 en 
la Comunidad Valenciana y, así, 
también en la localidad, con la 
especialidad de que únicamente 
iba dirigida a los mayores de 70 
años, por el momento. Así, a par-
tir de ese día el colectivo mayor 
de esta edad pudo comenzar a lla-
mar por teléfono para pedir cita y 
vacunarse, así, contra la gripe en 
el Centro de Salud de Monóvar. 
Además, cabe destacar que se está 
aprovechando esta vacunación 

para inocular también la tercera 
dosis de refuerzo a estas personas 
mayores de 70 años, de la vacuna 
contra la COVID-19. No obstan-
te, aquellos que hayan pasado el 
coronavirus hace menos de seis 
meses, no podrán vacunarse con-
tra la COVID-19, pero sí contra 
la gripe. Durante estas semanas, 
desde el Centro de Salud seguirán 
el protocolo establecido por la 
Conselleria para ir vacunando 
contra la gripe a otras franjas de 
edad, ya que se recomienda a 
toda la población.

Grupo de monoveros de viaje a Madrid con la Asociación de Amas de Casa.
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Radio Monóvar
COLABORACIÓN

En los años sesenta, con la lle-
gada de la televisión, muchos 

pensaron que la radio sucumbiría 
ante el poder de la imagen. 
Pero la radio no sólo ha sabido 
sobrevivir, sino que ha sabido 
adaptarse y crecer.

La radio ha formado parte de 
nuestras vidas desde que des-
parramó música, radionovelas 
y programas educativos, con-
virtiéndose en la banda sonora 
de nuestra existencia. Antes era 
el centro de atención de la casa 
reuniendo a la familia en torno 
a ella; ahora ese lugar lo ocupa 
la televisión y la radio se ha 
convertido en algo más personal, 
en una compañera fiel que nos 
acompaña a todos los lados que 
vamos.

Retrocedamos en el tiempo. 
Fue la llegada del siglo XX la que 
traería por fin la transmisión de la 
voz a través de las ondas. A partir 
de entonces comienzan a nacer 
las radios privadas en España. 

Para conocer los comienzos 
de la Radio en Monóvar, tene-
mos el libro de Marian Díez "La 
ràdio a Monòver 1947-1965". Su 
fundador fue Miguel Caballero 
Giménez que en un alarde de 
ingenio y valentía fabricó un 
primer receptor que fue perfec-
cionando con el tiempo mientras 
realizaba sus estudios de Bellas 
Artes en Valencia y más tarde 
de radiotécnico. Emitía desde su 
domicilio particular situado en la 
calle Mayor 131, hasta su traslado 
a la sede de la Falange en unos 
locales frente a la Iglesia de San 
Juan Bautista, con el nombre de 
"Radio Falange de Monóvar". Este 
cambio se produjo durante la Se-
mana Santa de 1953 y comenzó 
su funcionamiento el Domingo 
de Pascua. El trabajo de Miguel 
pasó a otras manos aunque años 
más tarde se reincorporaría a la 
radio como técnico. Poco a poco 
se fueron añadiendo nuevos 
nombres a su plantilla como En-
rique Santa, Tomás Morán, Reme 

Sanz, Luisita Rodenas, Demetrio 
Mallebrera, Alicia Giménez, 
Lorenzo Blanes  y Conchita Albe-
rola, entre otros nombres.

Su programación era variada. 
Se emitían dos informativos, a 
las tres y a las diez de la noche; 
entrevistas, discos dedicados y 
secciones como "El rosario en 
familia" o "El aficionado en la 
radio", además de los deportes, 
publicidad y la sección de humor 
"Tio Joano", a cargo de Lorenzo 
Blanes o “Página poética” en la 
que la poetisa Remedios Picó 
recitaba sus creaciones literarias. 
Todos los programas pasaban por 
las manos de la censura como era 
preceptivo en esos años.

En 1965, al tener que pasar 
a emitir en FM, se cierran las 
emisiones y tras otras tentativas 
como Radio Odisea y Radio 
Rebolica; finalmente será Radio 
Monóvar la que continúe con el 
proyecto de una manera muy di-
ferente y acorde con los tiempos 
actuales. Intentando seguir su 
historia en los últimos tiempos 
lo primero es investigar quién o 
quiénes estaban detrás de esas 
Radio Odisea y Radio Rebolica. 
En el año 1982 comienza a emitir 
la primera de ellas creada por tres 
personas: Carlos Garbi, Rafael 
Poveda y Miguel Ángel Caballero 
Amorós, que emitían, primero 
desde la casa de Rafael en la calle 

San José y después desde la torreta 
situada en los altos de la casa de 
Carlos; más tarde se trasladarían a 
un local de la calle Quiles Mollá. 
Desde allí emitían en horario de 
tres de la tarde hasta la una o las 
dos de la madrugada. Su última 
emisión fue el 9 de junio de 1986, 
pasando en el 87 a ser Radio Mo-
nóvar.

Detrás de Radio Rebolica 
estaba el actual director de 
Radio Monóvar Enrique Ruiz 
Pastor, que transmitía  desde el 
trastero de la casa de sus padres 
situada en el barrio de la Sènia. 
Se funda alrededor de 1984 y 
emitió durante los dos o tres años 
siguientes hasta que se fusionó 
con radio Odisea y finalmente se 
convierten en Radio Monóvar. 
Tenía un horario parecido a la 
anterior que incluía también los 
fines de semana.

En 1987, ya como emisora mu-
nicipal, siguen emitiendo desde 
"La Casa de la Cultura". El Ayun-
tamiento, por aquel entonces, no 
tenía Concejalía de Medios de 
Comunicación y dependía de la 
Concejalía de Cultura ocupada 
por Gonzalo Maluenda.

En 1990 despega la Radio 
convirtiéndose en referente 
indispensable en el pueblo y 
comienza la transición rumbo 
a la profesionalización de la 
misma asumiendo la dirección 

de la emisora Enrique Ruiz quien 
hasta la fecha continúa en el 
cargo. Comienza a formarse un 
equipo de profesionales más 
constante que pasarían, años 
más tarde, de colaboradores 
a empleados municipales. El 
técnico que montó la radio y 
que trabajaría hasta su jubilación 
en la misma fue Miguel Ángel 
Caballero que posteriormente 
también instalaría la televisión 
municipal emitiendo sus prime-
ros programas desde la serreta 
de les escampilletes y desde su 
propia casa hasta su ubicación 
en la Casa de Cultura. Hoy los 
dos medios, radio y televisión, 
conviven de manera simultánea 
y los pioneros de su nacimiento 
han visto cumplidos sus sueños.

El 27 de septiembre del año 
2002, siendo Alcalde Juan Emilio 
Amorós Cantó, se traslada la sede 
de Radio Monóvar a las nuevas 
dependencias de la Concejalía de  
Medios de Comunicación en el 
antiguo ambulatorio o clínica del 
doctor don Antonio Rico Jara, en 
Ronda de la Constitución n.º 1, 
albergando además la Televisión 
Municipal y el Boletín de Infor-
mación El Veïnat.

Sus locutores actuales son: 
Álvaro Fenoll, José Enrique Pérez 
y Enrique Ruiz, además de contar 
con colaboraciones puntuales.
Son muchas las personas que han 
pasado por estas y otras emisoras 
más y mucha la historia que que-
da por contar y que no cabe en 
esta página. Sin poder nombrar-
los a todos los que participaron 
en ellas, les expresamos nuestro 
recuerdo y reconocimiento por 
ese trabajo que tanto nos alegra 
la vida. Ya sabéis: "Si quieres di-
vertirte y estar informado de todo 
lo que pasa en el pueblo escucha 
RADIO MONÓVAR en el dial 
108.0 de FM".

A Miguel Ángel, Enrique y 
Marian, gracias por vuestras 
aportaciones.

     Paqui Limorti Aracil

Foto: Archivo de Miguel Ángel Caballero.




